
هانیــه غلامــی/ ســید شــهیدان اهــل قلــم، 
قلم برداشــته و در ذهنم می نویســد: »پندار ما 
این اســت که ما مانده ایم و شــهدا رفته اند، اما 
حقیقت آن اســت کــه زمان مــا را با خــود برده 
اســت و شــهدا مانده اند«، پــس باید ایــن گونه 
نوشت؛ شش ســال اســت که زمان ما را با خود 
بــرده اســت و دو شــهید عزیــز جــواد جهانی و 
حســین هریری شــش ســال پیش در پاییز، در 
فصل عاشــقی، ثمــره نجواهای عارفانه  شــان 
را چشــیدند و بــه فیض شــهادت نائل شــدند. 
روز گذشــته نیز به مناسبت ششــمین سالگرد 
شهادت دو شهید مدافع حرم شهیدان جهانی 
و هریــری، مؤسســه فرهنگی هنری خراســان 
محفلی برای نکوداشــت این دو شهید عزیز در 
مسجد المنتظر مشــهد برگزار کرد. به گزارش 
»خراسان رضوی«، در این جلســه که با حضور 
خانواده شــهدا، مدیرعامل مؤسســه فرهنگی 
هنری خراســان، ســردبیر روزنامه خراســان و 
جمعی از مدیران و کارکنان این موسسه برگزار 
شد، حجت الاسلام والمسلمین برهان باقری، 
مسئول نمایندگی ولی فقیه در سپاه امام رضا 
)ع( در ســخنانی با بیان این که مجلس شــهید 
مجلس ختم نیست، گفت: این مجلس، مجلس 

یادآوری اهداف و آرمان های شهدای عزیز است 
و ایــن دو شــهید جان فدایان سیدالشــهدا )ع( 
هستند. وی با اشاره به حمایت آمریکا از داعش 
و نتایج وحشــتناک حضور کشورهای غربی در 
منطقه افزود: افرادی چون این دو شهید باعث 
شــده اند که در کشــور ما امنیت وجود داشــته 
باشــد. وی همچنین با یادآوری رشــادت های 
شهید حاج قاســم ســلیمانی بر ضعف آمریکا و 
دشــمنان ایران اســلامی در مقابلــه نظامی با 

ایران تأکید کرد.

روایتی مستند از 2 شهید گران قدر	 
در ایــن محفل که به یــاد دو شــهید عزیز مدافع 
حرم برگزار شــده بــود، بخش هایی از مســتند 
»جهــان جــواد« دربــاره شــهید جــواد جهانی 
ساخته سید صادق غفوریان پخش شد که در آن 
حاج احمد واعظی مداح اهل بیت و چند تن از 
همرزمان دو شهید در رابطه با سلوک شهیدان 
و نحوه شــهادت  آن ها خاطراتی روایت کردند؛ 
از ارادت بی دریغ شهید جهانی به حضرت زهرا 
ســلام ا... علیها گفتند و زخمی کــه در هنگام 

شهادت بر پهلوی او نشسته بود. احمد واعظی 
از قولی که شــهید جهانــی از او بــرای خواندن 
روضه حضرت زهرا )س( در مراســمش گرفته 
بود گفت و دوســتانش به عهد و پیمانی اشــاره 
کردند که میان این یاران خراسانی برای آرزوی 

شهادت و وصال به حق بسته شده بود.

هم کلام با مادران 2 شهید	 
در حاشــیه برگــزاری ایــن مراســم بــا مــادران 
شــهیدان جهانی و هریری نیز هم کلام شدیم. 
در گفت و گو با مادر شهید جهانی از او پرسیدم 
ســال های بدون ســید جواد را چگونه ســپری 
می کنــد؟ او بــا همان نــگاه مادرانه اش پاســخ 
داد: شش سال گذشــته و من نبودنش را حس 
نمی کنــم، او همیشــه در کنــار ماســت، حتی 
نمی گذارد مــن به خاطرات گذشــته فکر کنم، 
وجودش را همیشه احساس می کنم. در ادامه 
از او خواســتم از علــت حضور فرزنــدش در این 
مسیر که به شهادت ختم شــده است بگوید و او 
نان حلال پدر و شــیر پاک مــادر را از مهم ترین 
دلایل دانســت. به مادر شــهید گفتم اگــر او را 
ببینید چــه خواهید گفــت؟ بغضــش را خورد، 
دوبــاره نگاهش همــان صلابت قبلــی را یافت 

و گفــت: می گویم شــفاعتم کند و بــه او افتخار 
می کنم.

مادر شهید حسین هریری کمی دورتر ایستاده 
بود، نگاهش گرم و پر محبت بود، نزدیکش رفتم 
و به او گفتم شش سال است حســین آقا جسماً 
در کنــار شــما نبوده اســت، چطــور دیدیــد این 
روزها را؟ با چشمانی که شبیه آسمان روزهای 
پاییز بغض داشــت، نگاهم کرد و گفت: ســخت 
گذشت البته وقتی به راهی که رفته اند فکر می 
کنم، آرام می شوم ولی با دلتنگی چه کنم؟ دلم 
خیلی تنگ می شود. از او پرسیدم چه ویژگی از 
شــهید هریری به یاد دارید که به نظرتان ســبب 
شــهادتش باشــد؟ در جــواب گفت: احتــرام به 
پدر و مادر را همیشــه حفظ می کرد و نمازش را 
اول وقت می خوانــد. در نهایت ســوالم را تکرار 
کردم و پرسیدم اگر بخواهید جمله ای به فرزند 
شــهیدتان بگویید چیســت؟ مادر چشم هایش 
اصرار بــرای باریدن داشــت و گفــت: می گویم 

عاشقتم، خیلی دوستت دارم.

راه پدر شهیدم را ادامه می دهم	 
دوســت داشــتم جمله ای هــم از فرزند شــهید 
جهانی داشــته باشــم اما وقتــی از او خواســتم 
خاطــره ای برایــم تعریــف کنــد حســرت در 
چشــمانش دوید و گفت: خیلــی کوچک بودم 
چیزی یادم نمی آید اما راه پدر شهیدم را ادامه 

خواهم داد و به او افتخار می کنم.
شایان ذکر است در پایان این مراسم از خانواده 

شهیدان جهانی و هریری تجلیل شد.

مراسم نکوداشت  شهید »جهانی« شهید مدافع حرم موسسه خراسان وشهید »هریری« در مشهد برگزار شد 

 ما سینه زدیم بی صدا باریدند 

اخبار

جامعه 

مدیرکل پزشکی قانونی:

 تجهیزات پزشکی قانونی استان
 از رده خارج است

مدیرکل پزشــکی قانونی خراســان رضــوی گفت: 
خراسان رضوی از سال ۸۴ به عنوان استان پیشرفته 
در زمینه تجهیزات و امکانات آزمایشگاهی پزشکی 
قانونی مطرح بوده، امــا حدود ۱۷ ســال از آن زمان 
می گــذرد و تجهیزات ما فرســوده، از کار افتــاده و از 
رده خارج شده اســت. آریا حجازی فر در گفت وگو با 
ایســنا درباره نبود سالن تشــریح در شهرستان های 
استان اظهار کرد: پزشــکی قانونی خراسان رضوی 
ســالانه پاســخگوی حدود ۱۷۰ هزار مورد معاینه و 
مراجعه اســت که از این میزان حدود ۳۵۰۰ جسد 
را پاســخگویی می کند. وی با بیان ایــن که کارهای 
مربوط به تشــریح و کالبدشــکافی در مشــهد انجام 
می شــود، گفت: حداقل باید ۱۰ شــهر ما به ســالن 
تشــریح مجهز باشــد، اما هم اکنون در هیچ شهری 
سالن نداریم، سالن تشریح نیشابور در حال احداث و 
تکمیل است و اگر مشکلی پیش نیاید، استانداری در 
این زمینه مساعدت کند و اعتباری که قول داده شده، 
تامین شود، تا اوایل سال آینده شاهد راه  اندازی کامل 
آن خواهیم بود. وی افزود: شــهرهای بزرگی مانند 
سبزوار، قوچان، کاشمر، تربت حیدریه و تربت جام 
سالن تشریح ندارند که در مرحله گرفتن زمین هستند 
و به کمک زیاد مسکن و شهرسازی برای آماده سازی 
زمین نیاز داریــم تا در پروژه های ســازمان در ســال 
۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ گنجانده شــوند؛ این شهرها جزو 
اولویت های ســازمان قرار گرفته، اما به تامین زمین 
منوط است. وی گفت: در زمینه ژنتیک نیز جزو اولین 
آزمایشگاه های پیشرفته کشور بودیم، اما حدود ۱۷ 
سال از آن زمان می گذرد و فشار زیادی بر ما تحمیل 
شده، زیرا استان های مجاور را نیز پوشش می دادیم، 
بنابراین تجهیزات ما فرســوده، از کار افتاده و از رده 
خارج شده است. مدیرکل پزشکی قانونی خراسان 
رضــوی اضافه کــرد: برای بــه روز کــردن تجهیزات 
اعتباری نزدیک به هشت میلیارد تومان نیاز است تا 
سرعت پاســخگویی افزایش یابد. حجازی فر گفت: 
سیستم مربوط به نمونه های DNA ما کلا خوابیده 
و از رده خارج شده اســت، الان نمونه ها را بعد از طی 
فرایندهای اول به استان های دیگر می فرستیم. برای 
این موضوع سه میلیارد تومان تعهد دادند و پیش بینی 

می شود تا سه ماه مشکل برطرف شود.

کتابخانه تخصصی فرهنگ عمومی 
راه اندازی شد

کتابخانه تخصصی فرهنگ عمومی در مراســمی با 
حضور برخی چهره هــای فرهنگی و مســئولان راه 
اندازی شد. به گزارش خراسان، در این مراسم که در 
اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی خراسان رضوی 
برگزار شد، کتابخانه تخصصی فرهنگ عمومی آغاز 
به کار کرد. این کتابخانه که به همت دبیرخانه شورای 
فرهنگ عمومی راه اندازی شده است، شامل چهار 
هزار جلد کتاب، ۷۰۰ پایان نامه و هزار لوح فشرده 
در موضوعات مرتبط با فرهنگ عمومی اســت. این 
کتابخانــه کــه در طبقــه دوم اداره فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی استان واقع در بولوار مدرس مستقر است، 

پاسخگوی دانشجویان و محققان خواهد بود.

 رئیس اتحادیه کتاب فروشان 
و صحاف های مشهد

تعطیلی ٢٠ درصد 
کتاب فروشی های مشهد

رئیس اتحادیه کتاب فروشــان 
و صحاف های مشــهد گفت: با 
افزایش تورم اولین موردی که خانواده ها از سبد مصرف 
خود کم می کنند کتاب اســت، متاســفانه خانواده ها 
حاضرند هزینه خرید یک کتاب را برای پفک یا چیپس 
اختصــاص دهند اما برای فرزندشــان کتــاب نخرند. 
عباسیان در گفت و گو با »خراســان آنلاین« افزود: در 
سه ماه گذشته قیمت کاغذ رشد ۳۰ درصدی داشته 
که این افزایش به طور مستقیم بر قیمت تمام شده کتاب 
اثر دارد هر چقدر قیمت کتــاب افزایش یابد خواننده 
آن هم کمتر می شود . وی تصریح کرد: تیراژ کتاب ها 
حتی بــه ۱۰۰ جلد کاهش یافته اســت. ناشــر با یک 
قیمتی کاغذ خریداری می کند که بعد از طی مراحل 
چاپ تا زمانی که به مرحله فروش می رســد باز قیمت 
کاغذ افزایش می یابد و این به متضرر شدن ناشر منجر 
می شود. وی گفت: در سال گذشته ۲۰ تا ۲۵ درصد از 
کتاب فروشی های شهر مجبور به تعطیلی شدند برای 
امسال اوضاع کمی بهتر است اما در پایان سال می توان 

آماری از واحدهای صنفی تعطیل شده ارائه کرد.

 مشهد میزبان اولین رویداد 
طعم و رنگ پاییز

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری مشهد 
از برگزاری اولین رویداد »طعم و رنگ پاییز« در بوستان 
جهانشهر مشهد، با هدف به نمایش گذاشتن زیبایی 
های پاییــز با اســتفاده از گل های رنگارنــگ پاییزی و 
عرضه مستقیم شــیرینی و میوه های فصل پاییز خبر 
داد. به گزارش روابط عمومی معاونت محیط زیست و 
خدمات شهری شــهرداری مشهد، علی نجفی اظهار 
کرد: این رویداد از ۲۳ آبان لغایت ۳۰ آبان ماه در میدان 
غدیر بوستان جهانشهر پذیرای شهروندان خواهد بود. 
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محمد حسام مسلمی/  با امضای سند همکاری تامین ریلی 
ملی خطوط قطار شهری مشــهد، بین شــهرداری و شرکت 
سهامی ذوب آهن اصفهان، اولین ریل های تولید ملی کشور 
در مشهد زیر چرخ خطوط مترو می رود؛ با این اقدام مدیریت 
شــهری، گام مهمی در بی نیازی قطار شــهری مشهد به ریل 
های خارجی برداشته شــد به نحوی که از خروج منابع ارزی 
از کشور جلوگیری خواهد شد. به گزارش »خراسان رضوی«، 
سید عبدا... ارجائی شهردار مشهد روز گذشته در این مراسم، 
توجه به حمل و نقل عمومی را یکی از مســائل پــر اهمیت در 
کلان شهرها برشمرد و اظهار کرد: هم اکنون۱۴۰۰ دستگاه 
اتوبوس در ناوگان حمل ونقل عمومی مشهد به مردم خدمات 
رسانی می کنند، نیاز شهر مشهد به دو برابر این تعداد است، 
مدیریت شهری برای جبران آن با همکاری شورای شهر تنها 
طی یک سال گذشــته ۱۴۷ دســتگاه اتوبوس و میدل باس 
جدید به ناوگان افزوده  است، همچنین قرارداد خرید ۱۰۰ 
میدل باس و ۱۳9 دســتگاه اتوبوس طی ۱۰روز گذشــته با 
شــرکت تولیدکننده داخلی منعقد شده اســت و امیدواریم 
تفاهم نامه خرید 9۰۰ دســتگاه اتوبوس دیگر نیز با شــرکت 
تولید کننده داخلی هرچه سریع تر به قرارداد برسد. وی گفت: 
زمانی که مدیریت شهری جدید مشهد آغاز به کار کرد با مسائل 
و مشکلات اقتصادی که پیش آمده بود، بعضی افراد می گفتند 
که اهمیت دادن به موضوع مترو باعث می شــود دیگر پروژه 
ها به سرانجام نرسد. وی با بیان این که تکمیل خط سه قطار 
شهری مشهد از اهمیت ویژه ای برخوردار است، تصریح کرد: با 
تکمیل فاز یک این خط حرم مطهر رضوی به پایانه مسافربری، 
راه آهن و فرودگاه متصل می شــود و این نیازی است که باید 
برای شهری که در سال ۳۰ میلیون زائر دارد در اولویت باشد.

انتقاد از اختصاص ندادن اعتبار سفر ریاست جمهوری 	 
برای مترو

شــهردار مشــهد از عمل نکردن دولــت به تعهــدات خود در 
تامین مالی برای قطار شــهری مشــهد انتقاد کــرد و گفت: 
در سفر ریاست جمهوری به مشــهد از وی درخواست کردم 

که بــرای تکمیل این خط اعتبــار ویژه ای در نظــر بگیرند اما 
تاکنون تخصیص اعتبار از سوی دولت صفر بوده است، این 
در حالی است که بخش عمده این خط در اختیار زائران قرار 
می گیرد. وی تصریح کرد: مشهد یک شهر ملی و بین المللی 
اســت و با بودجه اســتانی نمی توان بودجه های آن را تامین 
کرد. ارجائی با طرح این ســوال که وقتی ریــل ایرانی تولید 
شده چرا چرخ های قطارشهری نیز تولید نشود؟ اظهار کرد: 
چرخ های قطار شهری هم باید توسط کشورمان تولید شود. 
شهردار مشهد گفت: واگن های خط سه مشهد تامین شده و 
دغدغه ای برای آن نداریــم ، اگر دولت به تعهدات خود عمل 

کند در این دوره مدیریت شهری خط سه قطار شهری به بهره 
برداری کامل خواهد رسید. همچنین رخصتی، مدیرعامل 
ذوب آهن اصفهان در مراسم امضای این سند اظهار کرد: ریل 
های تولید شده در ذوب آهن اصفهان با آخرین استانداردهای 
جهانی اســت و برای تامین ریل های قطار شهری هیچ گونه 
محدودیتی نداریم، اکنون نیز زنجیــره تامین قطعات ریلی 
قطار شــهری در ذوب آهن اصفهان در حال تکمیل است و با 
همکاری شرکت های دانش بنیان تولید سوزن های ریلی را 
در دستور کار قرار دادیم. فرهمندی رئیس کمیسیون عمران 
، حمل و نقل و ترافیک شورای شهر مشهد نیز در این مراسم 

اســتفاده از اولین ریل های ایرانی در مشــهد را  در راســتای 
استقلال کشور و افتخار بزرگی برای شهر مشهد ذکر کرد. 
منبتی معاون عمران، حمل و نقل و ترافیک شهرداری مشهد 
نیز خواستار استفاده از ظرفیت ذوب آهن اصفهان در تامین 

آهن آلات پروژه های شهری مشهد شد.

اگر کار مترو در مشهد تعطیل شود همان روز استعفا 	 
می کنم

همچنین کیامــرز مدیر عامل قطار شــهری مشــهد در پایان 
مراســم امضای ســند همکاری بین شــهرداری و ذوب آهن 
اصفهان در نشستی با خبرنگاران به آخرین وضعیت فعالیت 
قطار شــهری مشــهد اشــاره کرد و گفت: تا ســه ماه آینده با  
امضای این ســند ریل های تولید شــده در اصفهان به شــهر 
مشهد خواهد رسید. وی تکمیل خط ســه قطار شهری را به 
تامین مالی از سوی دولت منوط دانســت و افزود: اگر دولت 
به تعهدات خود عمل نکند تا سال ۱۴۱۰ هم نمی توان این 
خط را تکمیل کــرد، قرار بود دولت امســال ۱۴۰۰ میلیارد 
تومان اوراق مشارکت به قطار شهری مشهد بدهد اما تاکنون 
فقط ۸۰۰ میلیارد آن تخصیص یافته اســت، در حالی که ما 
روی دولت حساب باز کرده بودیم، تخصیص ۱۴۰۰ میلیارد 
تومان دستور رئیس جمهور است و آقای مخبر معاون وی نیز 
به ســازمان برنامه و بودجه نامه نوشتند که این میزان اعتبار 
تخصیص یابد. کیامرز درباره راه اندازی متروی گلبهار گفت: 
متاســفانه با تغییر مدیران در این شهر وضعیت احداث مترو 
دورنمای خوبی ندارد، گرچه ما برای حفاری سه کیلومتر تونل 
کمک کردیم اما باید دولت با جدیت پای کاربیاید. وی با بیان 
این که فعالیت احداث خطوط قطار شهری مشهد در وضعیت 
خوبی قرار دارد، افزود: احداث مترو در شهرهایی همچون 
اهواز، قم و کرمانشاه تعطیل شــده است، در اصفهان و تبریز 
و شیراز نیز کار با ۱۰ درصد پیشرفت در حال انجام است، اما 
در مشهد به هیچ وجه کار احداث مترو تعطیل نشده و به هیچ 
وجه هم تعطیل نمی کنیم ، اگر کار مترو در مشهد تعطیل شود 

همان روز استعفا می کنم.

اجتماعی-فرهنگی
روزنامه سیاسی، اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی خراسان رضوی
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 سند همکاری تامین ریلی ملی خطوط قطار شهری مشهد
 بین شهرداری و ذوب آهن اصفهان امضا شد   

»ریل ملی« زیر چرخ متروی مشهد 
ارجاعی: تخصیص اعتبار سفر ریاست جمهوری برای قطار شهری مشهد تاکنون صفر بوده است

ی
قان

ده
س : 

عک

تنها دارایی  مادی خانم ناصری همین یک باغ بود 
که حــالا آن را وقــف امام رضــا)ع( کرده اســت تا از 
عواید فروشش، زائرسرای زائران کم برخوردار در 
مشهد تکمیل شود و دلدادگان بیشتری به زیارت 
حرم آقا مشــرف شــوند. به گزارش آســتان نیوز، با 

توسعه بسترهای وقف و تسهیل مشــارکت در این 
کار خیرخواهانه، زمینه  ای فراهم شده تا انجام وقف 
برای احداث و تکمیل زائرســرا در مشــهد با هدف 
اسکان زائران کم  برخوردار نیز امکان پذیر باشد. در 
ماه های اخیر خیران بســیاری با وقف دارایی های 

نقدی و غیرنقدی خــود، در این شــیوه جدید وقف 
شــریک شــده اند و حالا »منظر ناصری مرتضوی« 
هم به جمع آن ها پیوسته اســت؛ آن هم با وقف یک 
باغ هزار متری در منطقه لابار چالــوس، که حدود 
۸۰ میلیارد ریال ارزش گذاری شده است. سازمان 

موقوفات آستان قدس رضوی در استان تهران، طی 
ماه های گذشته تلاش خود را برای آشنایی بیشتر 
علاقه مندان با شیوه های جدید وقف بیشتر کرده 
و به همین دلیل است که واقفان تهرانی، سهم قابل 
توجهی در فهرست واقفان این آستان مقدس دارند.

 وقف باغ هزار متری 
 برای زائران محروم

 امام رضا)ع(


